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 در ســال های اخیر سکوت برخی از فیلم سازان ســؤال برانگیز شده، از جمله شما که   .  عک
چهار سال از آخرین فیلمی که ساختید گذشته و کمتر درباره فعالیت سینمایی تان خبری 
به گوش می رسد و البته سکوتتان که اساســا هیچ گاه در سینما منفعل نبودید نیز جای 

پرسش است. دلیلش چیست؟
اصولا فاصله بین فیلم های ســینمایی من، بیش از پنج سال است. این فاصله بین 
ساخت فیلم ها برای من امری طبیعی است. در نشست خبری «مردی بدون سایه» در 
جشــنواره فیلم فجر هم گفتم که ظاهرا برنامه ای در شــرف انجام است و چند سالی 
شــروع شده و فکر می کنم یک دهه از آن گذشــته است. طرحی که به زعم من منجر 
شــد تا سینمای ایران از موضوعات اجتماعی و ســینمای هنری فاصله بگیرد و بیشتر 
به ســمت ساخت فیلم های سفارشی و ســینمای عامه پسند حرکت کند. جایی که دو 
ســر طیف سینمایی هستند و فیلم ســازان حرفه ای کمتر در این بین دیده می شوند. به 
نظرم امروز دیگر نشــانه های این حرکت هم در بحث ســینمای داخل، اکران، مدیریت 
دولتی و فیلم هایی که حتی به خارج از کشــور می روند، آشــکار شده است. سینمای 
جشنواره ای هیچ تأثیری بر سینمای داخل ندارد. در سینمای داخل هم همه چیز عیان 
اســت؛ ساخت فیلم های عامه پسند کمدی متداول شده. حتی فیلم سازانی را می بینید 
که ســه فیلم پرفروش در یک ســال برای آنهاســت! اصلا چطور فرصت می کنند این 
فیلم ها را بســازند، اکران کنند و بعد رکورد فروش را به خودشان اختصاص دهند؟ از 
سوی دیگر فیلم های سفارشی که عموما فیلم های ضعیفی هستند و با استانداردهای 
کاملا ناقص به لحاظ ســینمایی و هنری ساخته می شوند. به نظرم آن چیزی که نقطه 
اتکای ســینمای داخل کشور با مخاطبان متوسط و رو به بالا، تحصیل کرده، قشر جوان 

و دانشجوها بود، کاملا از بین رفته است.
از این صحبــت کردید که فیلم هایی که به جشــنواره های خارجی راه پیدا می کنند،   .

عمدتا ارتباطی با ســینمای داخل ندارند. فیلم هایی که اکثرا عنوان سینمای اجتماعی 
دارند، نماینده سینمای ایران در محافل ســینمای دنیا هستند. به عنوان سینماگری که 
نگاه واقع بینانه ای به طرح موضوعات اجتماعی دارید، تلقی شما از سینمای اجتماعی 

سال های اخیر ایران چیست؟
غلبه یک جور ســینمای قشر حاشیه ای در سینمای ایران کاملا مشهود است، حتی 
در فیلم هایــی کــه به ظاهر در جشــنواره فجر حمایت می شــوند و موفقیت هایی به 
دســت می آورند. در ســریال های نمایش خانگی هم این رویکــرد را می بینید. جایگاه 
ســینمای اجتماعی ایران کاملا تقلیل پیدا کرده به سینمای آدم های حاشیه ای و روابط 
غیرمتعارف. نمی دانم این بازگشــت به ســینمای قبل از انقلاب چه دردی از سینمای 
ما درمان می کند یا چه پیشــرفتی در زمینــه هنری-فرهنگی ایجاد خواهد کرد؟ به هر 
حال این جابه جایی صورت گرفته و برای آن برنامه وجود داشــته است. اتفاقی نیست 
که از ســر حادثه ایجاد شده باشد. در تمام این سال ها در آثارم نشان داده ام که اصولا 
به ملــودرام اجتماعی علاقه مندم؛ فیلم هایی که کاملا شــکل هنری خودش را حفظ 
می کند و با قشر متوسط و تحصیل کرده ارتباط می گیرد. سینمای اجتماعی ما متأسفانه 
در حال حاضر فاقد چنین معناهایی اســت. در ارقام مخاطبان و فروش ها دســت کم 
در شــش ماه اخیر، آمار امیدوارکننده ای نســبت به سال ۹۸ و قبل از کرونا نمی بینم و 
مشخص است که این ایده ســاخت فیلم های اجتماعی موفق نبوده است. من خیلی 
درک نمی کنم مدیران و برنامه ریزان با چه منطقی حذف ســینمای اجتماعی را دنبال 

می کنند؟
 شما همیشه بی واسطه نقدهایی را نسبت به مدیریت صنفی و سینمایی کشور مطرح   .

کردید. به گفته بسیاری از اهالی سینما، در سال های اخیر فاصله بین مدیران فرهنگی و 
سینماگران بیش از پیش عیان شده است. شرایط حال حاضر را چطور تحلیل می کنید؟

معتقدم مدیریت فعلی ســینمایی در وزارت ارشاد بی کیفیت ترین مدیریت دو دهه 
گذشته است. البته گروه در سایه ای که در وزارتخانه حضور دارند، ایده پردازی شعاری 
می کننــد و مدیریت تابع فرامین آنهاســت. شــاید به این دلیل که بــه صورت فدراتیو 

اداره می شــود. یعنی جزیره های مستقلی که هرکدام تفکر یا سلیقه خودشان را پیش 
می برند. به یقین ماحصل چنین مدیریتی در آینده ای نه چندان دور در جشــنواره فیلم 
فجر خودش را نشان خواهد داد. به نظرم اکثر مدیران فرهنگی حال حاضر فاقد دانش 
و تجربه لازم در امر پیچیده ای مثل ســینما هســتند. به همین دلیل هم شــاهد ریزش 
مخاطب ســینما هســتیم و هم استاندارد هنری و کیفی ســینما تنزل پیدا کرده است. 
فیلم هایی هم که در چند ماه گذشــته در جشــنواره های خارجی موفقیتی به دســت 
آورده اند، ماحصل دوره های مدیریت قبل هستند و هیچ ربطی به محصولات یک سال 
اخیــر ندارند. عده ای شــعار می دهند که آمده اند تا ریل هــا را تغییر دهند، ولی ظاهرا 

می خواهند قطار را تبدیل به کالسکه کنند.
از نظر شما ایده شفاف و عملی مدیریت سینما در شرایط فعلی چیست؟  .

اوایل انقلاب مدیریت تشکیلات سینمایی به صورت اداره کل بود و بعد به معاونت 
ســینمایی ارتقا پیدا کرد و دوباره به سازمان سینمایی رسید. بی اینکه اصلا ایده مرکزی 
درستی وجود داشته باشد و بر اساس آن راه و روش و برنامه ای تنظیم شود و حتی بر 
اســاس این برنامه مدیرانی انتخاب شوند. همه چیز به صورت اتفاقی و فقط شعارزده 
پیش می رود. دوستان دیگر سینمایی هم که اخیرا مصاحبه هایی داشتند، به کاستی ها 
اشــاره می کنند. در زمینه مدیریت صنفی هم که دو ســال همه گیــری کرونا، اولویت 
با بحث معیشــت همکاران و دوســتان بود که به نظرم در این زمینــه مدیریت خانه 
ســینما موفق بود، اما در ارتباط با گرفتاری فرهنگی-هنری ســینماگران، به هیچ وجه 
کارنامه موفقی ندارد. از یک نهاد صنفی انتظار می رود تا هم پای رسیدگی به معیشت 
اعضایش، به فکر دیگر مشکلاتشــان هم باشد. همچنان تأکید می کنم که خانه سینما 
در این بخش کاســتی های اساســی دارد که احتمالا نبود همراهــی بین هیئت مدیره، 
مدیرعامل، دســتگاه های اجرائی و... باعث این کاســتی های عظیم شد. امیدوارم بعد 
از انتخابات اخیر خانه ســینما، این اتفاق تصحیح شــود و فاصله بین خاستگاه هنری 
صنوف و بحث معیشتی آنها از بین برود و نظم و هماهنگی بهتری بین هیئت مدیره و 

مجموعه ارکان صنوف سینمایی ایجاد شود.
  کمی بیشتر درباره عملکرد خانه سینما صحبت کنیم. اخیرا شاهد حواشی بسیاری در   .

خانه سینما بودیم. نهادی که شما پیش از این انتقادهایی را به آن مطرح کردید و معتقد 
بودید ساختار خانه سینما نیاز به بازنگری دارد و باید از لاک صنفی خارج شود. با توجه 

به تغییر و تحولات اخیر چه آینده ای را برای آن پیش بینی می کنید؟
من ۱۰ ســال به طور  کلی از فعالیت های صنفی به دلایل شخصی فاصله گرفتم 
و در اوج موضوعات و درگیری های خانه ســینما دخالت و نقشی نداشتم. بیش از 
یک سال است که دوباره در شــورای مرکزی انجمن تهیه کننده-کارگردانان حضور 
دارم و به  واسطه آن از نزدیک شاهد انتخابات اخیر خانه سینما بودم. باید با نهایت 
تأسف اعلام کنم تشکیلات صنفی کاملا جاده را برای مقاصد سیاسی دولت هموار 
می کرد. متأســفم که شــاهد تنزل جایگاه یک نهاد صنفی بودم و به دلیل حضورم 
در یک صنف ســینمایی می توانم درباره آن قضاوت کنم. به نظرم همین امر باعث 
شده بود در چهار، پنج سال اخیر خانه سینما هیچ کنشگری ای در مسائل اجتماعی، 
هنری و فرهنگی نداشــته باشد و این نقطه ضعف بزرگی است. تمامی وظایفی را 
که بر عهده خانه سینماست که نباید فقط به دوش مدیر عامل خانه سینما گذاشت. 
بســیاری از این وظایف بر عهده هیئت مدیره اســت و نهاد تصمیم گیری اصلی در 
آنجا اســت. قبل از برگزاری مجمع اخیر خانه ســینما شاهد بودیم که در بیرون از 
خانه سینما و تشکیلات سینمایی و صنوف دیگر، تخریب هایی که کاملا غیرضروری 
بود، اتفاق می افتاد. چند هفته  اســت که هیئت مدیره جدید خانه ســینما انتخاب 
شــد ه اند و شاهد یک انتخابات پرشور و فراگیر بودیم. تمام بحث ها در فضای کاملا 
دموکراتیک پیش رفت و رأی گیری در کمال شــفافیت انجام شــد و نماینده وزارت 
ارشــاد تمامی این مراحل را تأیید کرد و هیئت مدیره قدیم جایش را به هیئت مدیره 
جدید داد و هیئت رئیسه انتخابات را تأیید کرد. همچنان موضوع اینکه خانه سینما 

باید مســیر قانونی شــدنش را طی کند، مطرح اســت و امیدوارم این داستان زودتر 
طی شــود تا خانه ســینما هم از این بلاتکلیفی خارج شــود و قطعا  چنین اتفاقی 
رخ می دهد. امیدوارم فردی که از طرف وزیر ارشــاد مسئول رسیدگی به امور خانه 
سینما شده اســت، با دقت و حسن نیت این موضوع را سریع تر پیش ببرد. وقت آن 
رســیده تا دوباره جریان صنفی به یک مدیریت جمعی و اشــتراکی برگردد. به هر 
حال نقدهایی به عملکرد چهار، پنج ســال اخیر خانه ســینما وارد بوده و به نظرم 
الان زمانی اســت که باید به این حواشــی پایان داد و مشــکلات عدیده ای را که بر 
ســر راه کارکردهای مربوط به خاستگاه معیشتی، بیمه ای و... که بسیار مهم است، 
پیگیری کرد. باید به جریانات فرهنگی و هنری و گرفتاری های مهم و اساسی ای که 
ســینمای ایران به آن دچار است، پرداخت. ســینمای ما در حال  حاضر چشم انداز 
مناسبی پیش رو ندارد و برای پیگیری مشکلات جدی سینما هم هیئت مدیره و هم 
صنوف باید به طور مســتقل فعال باشــند. به نظرم نیاز است هشدارهای جدی به 

مدیران بالاتر دولتی داد که با این شیوه مدیریت چیزی حاصل نخواهد شد.
فکر می کنید فضای حال  حاضر ســینمای ایران به گونه ای هست که پیش از این فکر   .

می کردید با گفت وگو می توان بسیاری از مشکلات را حل کرد؟
الان دیالوگ به هیچ وجه بین آحاد فعال در فیلم ســازی و مدیران برقرار نیست. این 
موضوع هم به دلیل چنددســتگی که در مدیریت فرهنگی وجود دارد، حاصل شــده 
اســت. به همین دلیل وزیر محترم ارشاد اصلا شــناخت درستی نسبت به امور هنری 
ندارد. به نظرم مشــکلات فقط به ســینما هم مربوط نیست، تئاتر، موسیقی و کتاب را 
هم شامل می شود و سینما به دلیل فراگیربودنش، در تابلوی بالایی این مجموعه دیده 
می شــود. فکر می کنم مجموعه وزارت ارشــاد در دیدگاهش دچار یک اشتباه تاریخی 
اســت. فکر می کنم برنامه ای وجود ندارد و فقط با شعار قصد دارند تا مسائل را پیش 
ببرند. بنابراین دیالوگی هم وجود ندارد. دســت کم در یک سال گذشته غیر از چند روز 
اول که وزیر ارشــاد با هنرمندان به صورت گروهی ملاقاتی داشــتند و گفت وشــنودی 
صورت گرفت و در ادامه با حضور اصناف ســینمایی جلسه ای تشکیل شد، حداقل من 
که در جریان فعالیت صنفی هســتم، به خاطر ندارم اتفاق دیگری رخ داده باشــد. اگر 
ملاقات های شخصی و فردی اتفاق می افتد، نباید حمل بر این باشد که گفت وگو وجود 
دارد. به نظرم دیالوگ قطع است و این اصلا مناسب یک فعالیت هنری و پیچیده مثل 

سینما نیست.
فکر می کنم زمان آن رسیده که هشدار بدهم وضعیت فرهنگی و هنری کشور 
را رو به یک شــاخص پیشرفت نمی بینم. دلایل متعددی هم ببرای آن وجود دارد  
که مهم تریــن آن عدم درک صحیح از موقعیت جهــان حاضر، موقعیت ایران و 
هنرمندان در این محدوده است. این سه فاکتور باعث شده دوستان در شعارهای 
کاملا کم محتوا خودشان را اسیر کرده و فکر کنند با جوان گرایی در مدیریت سینما، 
تمام مشــکلات را می توان حل کرد. طبیعی اســت که جوان هــا باید در عرصه 
فیلم ســازی حضور داشته باشند و بدرخشــند. در این میان ممکن است برخی با 
حمایت های غیر طبیعی در این عرصه رشــد کنند،  اما این اتفاق ۱۰ تا یکی هم رخ 
بدهد، عدد قابل ملاحظه ای نیســت. بحث دیگر دیــدگاه کلان مدیریتی در دولت 
فعلی اســت که نقدی جدی به آن وارد اســت و در وزارت ارشاد و زیرمجموعه 
آن، ســازمان ســینمایی و معاونت هنری و فرهنگی و... دیده می شود. امیدوارم 
این هشــدار را آنهایی که مسائل فرهنگی و هنری را دنبال می کنند، جدی بگیرند. 
نتیجه ادامه دادن مســیر فعلی، بی کاری هنرمندان زیادی خواهد شد که در  واقع 

برای کل جامعه و فرهنگ کشــورمان بسیار هزینه بر اســت. ادامه مسیر مدیرت 
فعلی در سینما شــاید واکنش هایی را به دنبال داشته باشد و ممکن است حمل 
بر این شود که نوعی کنش سیاسی در  حال رخ دادن است؛ در صورتی که این کاملا 
اجتماعی و فرهنگی اســت و واقعا ارتباطی به مســائل سیاسی و جناح بندی ها 
ندارد. واکنش هنرمند ناگزیر مرتبط به مســائل اجتماع اطرافش اســت. موضوع 
ما انســان است و انســان بدون اجتماع که معنی ندارد. ما به این مسائل واکنش 
نشــان می دهیــم و بعد متأســفانه حمل بــر تعاریف دیگری می شــود و وزارت 
ارشــاد و مدیرانش هم کاملا خودشــان را کنار کشــیدند و بعد می بینید فهرست 
ممنوع الکاری برای عده ای در نظر گرفته می شــود و بعد دوباره حرفشان را پس 
می گیرند و البته پنهانی آن را اعمال می کنند. این رفتار شایســته نیست؛ آن هم در 
شــرایطی که بهترین فیلم ســازان قبل از انقلاب در بعــد از انقلاب فعال بودند و 
نیروهای زیادی بعد از انقلاب اصلا به شاخه های هنری این کشور اضافه شدند و 
آنها تجربیات، تحصیل و تخصص لازم را دارند، چرا باید حذف شوند؟ به این دلیل 
که گروهی فکر می کنند زمان پیاده کردن شــعارهای دیگری اســت. باید متوجه 
شــوند فرهنگ ما درخت پرباری اســت که عده ای می خواهند میوه ها را چیده و 

سپس شاخه ها را خشك کنند!
کنجکاوم بدانم علیرضا رئیســیان بعد از گذشت چهار، پنج سال از آخرین فیلمی که   .

ساخته و با توجه به اینکه شرایط پیرامونی و اجتماعی مدام در  حال تغییر است، به چه 
سوژه ای برای ساخت فیلم بعدی فکر می کند؟

به صــورت فردی اصــلا انگیزه ای برای فیلم ســازی در این دوره نــدارم. به  عنوان 
اعتراض به شــرایط ســینمای ایران و شــکل مدیریت آن ترجیح می دهم امسال تئاتر 
کار کنــم و روی این موضوع متمرکز هســتم. نمی توانم برای خــودم تعطیلی فکری 
ایجــاد کنم و مغزم را ببندم و فکر کنم می خواهم مدتی فیلم نســازم تا شــرایط بهتر 
شود. چنین کاری را مناسب نمی بینم و برای هیچ کدام از همکارانم همچنین چیزی را 
توصیه نمی کنم. چطور می شــود یک مدیریت کلان در سطح دولت و وزارت و رئیس 
ســازمان سینمایی کاملا بی اعتنا باشــند به اینکه چرا برخی از ســینماگران به شرایط 
موجود معترض هستند؟ چه کار باید کرد و چرا کارهایی را نباید انجام داد؟ تکلیفم با 
خودم روشن است و بر سر این تصمیم خواهم ایستاد و اصلا انگیزه ای برای فیلم سازی 
ندارم، ولی به این معنا نیســت که کاملا از مســائل و مشکلات مربوط به دغدغه های 

شخصی و حرفه هنری خودم فاصله بگیرم.
ظاهــرا برخلاف برخی همکارانتان، کار در حوزه شــبکه نمایش خانگی برای شــما   .

جذاب نیست؟
اتفاقا بســیاری از اهالی حرفه ای ســینما درگیر ســاخت ســریال نیســتند. شــما 
می بینید که در یک محدوده چرخش بســته ایم. درســت مثل تلویزیون همان مســیر 
را ادامــه می دهیم. کارهای شــبکه نمایش خانگی هم شــباهت زیادی به هم دارد و 
مخاطب چندانی هم فعلا در آن بخش وجود ندارد. مدتی اســت جلســات مشترکی 
بیــن تهیه کنندگان و مدیران پلتفرم ها برگــزار می کنیم و امیدوارم در آنجا به یک نقاط 
تفاهم بهتر برســیم؛ چرا که این میزان از مخاطب برای شبکه نمایش خانگی، به اندازه 
جمعیت ۸۵ میلیونی بســیار ناچیز است و این نشان می دهد که کارکرد شبکه نمایش 
خانگی دچار نقد جدی اســت و این مشــکلات را باید حل کرد. امکان این وجود دارد 
که برای تهیه کنندگی در ســینما یا نمایش خانگــی اقداماتی انجام بدهم، اما فعلا به 

سراغ کارگردانی نمی روم.

گفت و گو با علیرضا رئیسان در حواشی یک پرسش؛  آیا فیلم فارسی در حال احیا است؟ 

غلبه سینمای حاشیه ای 
به سینمای اجتماعی ایران

شــرق: علیرضا رئیسیان عموما در تمام سال های حضورش در ســینما تلاش کرده تا دغدغه هایش را به تصویر بکشد و نگران فاصله طولانی که بین 
ســاخته های سینمایی اش ایجاد می شود، نیست. در عین حال چهره ای است که نظراتش را شفاف و بی پرده درباره مسائل کلان سینما مطرح می کند 
و به دنبال راه حلی برای برون رفت از بحران هایی اســت که ســینما را تهدید می کند. گفت وگوی پیش رو درباره حواشی اخیر انتخابات خانه سینما و 
موضوعات فرهنگی است که بسیاری از سینماگران در هفته های اخیر به آن واکنش نشان دادند و علیرضا رئیسیان از زاویه دیگری به آن نگاه می کند.

 مازیار معاونی: برای علاقه مندان جدی تر سریال های نمایشی که در 
رسته مخاطبان خاص مدیوم نمایش طبقه بندی می شوند، افزون 
بر آنچه از طریق آنتن تلویزیون در دسترس قرار می گیرد، آگاهی از 
روند تولید این آثار از ایده اولیه تا نسخه قابل پخش و دنبال کردن 
مســیر منتج به آماده شــدن آنها همیشــه جذاب و وسوســه آمیز 
بوده اســت. در یک دهه گذشــته برنامه های مختلفــی با چنین 
موضوعاتی روی آنتن رفته  و ســیر تولید بسیاری از مجموعه های 
نمایشی به  خصوص آنهایی که خاطره انگیزتر و محبوب تر بوده اند، 
در قالب این برنامه های مستندگونه روایت شده است. ساخت این  
گونه برنامه ها که البته تنها به ســریال های نمایشی محدود نماند 
و تعــدادی از آثار ســینمایی دهه های دور و نزدیــک را هم در بر 
می گرفت، از شــبکه متفاوت چهار آغاز شد؛ شبکه ای که همیشه 
در برآوردن خوراک مخاطبان خاص، شبکه ای پیشتاز بوده و ظرف 

۲۶ ســالی که از راه اندازی آن گذشته، کمتر گرفتار وسوسه جذب 
بیننده به هر قیمت و خارج شــدن از مسیر رسالت خود در نگرش 
عمیق تر به موضوعات مختلف شــده اســت. این ایــده متفاوت 
البته به شــبکه چهار محدود نمانده و همچون بســیاری از دیگر 
حوزه های رسانه و فعالیت های دیگر اجتماعی که برای ایده پرداز 
اولیه و شــبکه حامی آن حــق تألیف «کپی رایــت» در نظر گرفته 
نمی شود، به دیگر شبکه ها تســری پیدا کرده که چندان خوشایند 

نیست.
اما اگــر بخواهیم نگاه دقیق تری به فرمول ســاخت این قبیل 
برنامه ها داشــته باشــیم، باید گفت تقریبا در تمام برنامه هایی که 
با چنین ماهیتی روی آنتن رفته اند، دو تا ســه نفر از نفرات کلیدی 
تیم تولید برنامه شامل کارگردان، تهیه کننده و یکی دیگر از اعضای 
شاخص پشت صحنه (مدیر فیلم برداری، آهنگ ساز و...) روبه روی 

دوربین برنامه قرار گرفته و در مورد مراحل مختلف ساخت کار از 
طرح اولیه تا تصویب، پیش تولید و نهایتا ســاخت و پخش سریال 
حرف های جالبی می زنند که تا پیش از آن کمتر شــنیده یا خوانده 
شده است. در لابه لای این بخش های گفت وگومحور هم تصاویری 
از پشــت صحنه های مرتبــط با موضوع مورد صحبــت یا دقایقی 
از خود مجموعه گنجانده می شــود تــا برنامه از حالت یکنواختی 
خارج شــده و بر جذابیت رسانه ای آن افزوده شود. البته در برخی 
از این سری برنامه ها هم که احتمالا بودجه بیشتری برای ساخت 
آنها در نظر گرفته شده یا ســازندگان پیگیرتر و باانگیزه تری دارند، 
تیم تولید برنامه بــا کارگردان و یکی از بازیگران نقش های اصلی 
کار به لوکیشــن ها یا شهرک ســینمایی محل ضبط سریال مد نظر 
رفته و با یادآوری خاطرات روزهای ســاخت مجموعه در فضایی 
کــه حس نوســتالژیک تری به بیننده انتقال می دهــد، بر جذابیت 

برنامــه می افزایند که از میان نمونه های کم شــمار آن می توان به 
حضور اصغر توســلی تهیه کننده و کارگردان فصول دوم و ســوم 
سریال پربیننده و محبوب «روزگار جوانی» در لوکیشن خاطره انگیز 

ساختمان محل ضبط این سریال اشاره کرد.
کلیدخــوردن ســاخت این برنامه هــا که مخاطــب را با روند 
دشوار تولید آثار نمایشــی آن هم با وجود محدودیت های فراوان 
مالی، اداری، عرفی و ... کشــور ما آشــنا می کند، بی گمان مدیون 
خلاقیت و همت ناهید دل آگاه از مستندســازان برجســته کشــور 
اســت که از ترکیب یک ایده بکر، یک انگیــزه بالا و البته ارتباطات 
کاری گســترده اش با ســینماگران و سریال ســازان داخلی کمک 
گرفــت تا مخاطبــان علاقه مندتر حوزه نمایش بــا پیچ و خم ها و 
ریزه کاری های گسترده مراحل تولید این آثار آشنا شوند. مجموعه 
ارزشــمند «یــک فیلم، یک تجربه» که حدود ســه ســال پیش از 

شــبکه چهار پخش می شــد، یکی از بهترین ساخته های او در این 
عرصه اســت؛ عرصه ای که اکنون مســعود نجفی که با ســال ها 
مدیریت روابط عمومی جشــنواره فیلم فجر برای سینمادوســتان 
چهره شناخته شده ای است، با ســاخت مجموعه «قاب عاشقی» 
به آن ورود کرده اســت. نجفی در ایــن برنامه که البته تاکنون دو 
فصل از آن روی آنتن رفته اســت، به گفت وگو با عوامل ســاخت 
مجموعه های مناســبتی تلویزیون از جمله آثار مناسبتی مذهبی و 
ســریال های مربوط به هفته دفاع مقدس پرداخته و برگ دیگری 
به آرشیو تصویری ارزشــمند برنامه های نمایشی تلویزیون اضافه 
کرده اســت. رویکردی که می تواند فقط به آثار نمایشــی محدود 
نمانده و دیگر برنامه های خاطره انگیز تلویزیونی به ویژه آنهایی را 
که از تولیدشــان دهه ها گذشته و سازندگانشان به روزهای پیری و 

فرسودگی و حتی پایان عمر رسیده اند نیز در بر بگیرد.

ایســنا: در پی تعطیلات تئاتر در روزهای اخیر، مدیر مجموعه تئاتر شــهر می گوید 
این تعطیلی صرفا برای تأمین آرامش تماشــاگران و گروه های اجرائی بوده و دلیل 
دیگــری ندارد. در چند روز اخیر به دلیل شــرایط اجتماعــی خاصی که به وجود 
آمد، اجرای آثار نمایشــی در تئاترهای مرکز شــهر برای حفظ امنیت تماشــاگران 
و گروه های اجرائی تعطیل شــد.  مجموعه تئاتر شهر به عنوان مهم ترین مجموعه 
تئاتری کشــور اولیــن مکانی بود که تعطیلــی اجراهای خود را اعــلام کرد. در این 

مجموعه پنج گروه نمایشــی مشغول اجرای آثار خود بودند که وضعیت اجتماعی 
کشــور آنان را از اجرا بازداشت. حالا این گروه ها بخشی از اجراهای خود را از دست 
داده اند و از ســوی دیگر تغییر جدول اجراهای تئاتر شهر همواره کاری دشوار بوده 
است؛ بنابراین این پرسش وجود دارد که مدیریت این مجموعه برای جبران خسارت 

گروه هایی که اجرایشان متوقف شده، چه راهکاری می تواند داشته باشد.
ســیدمحمد جواد طاهری، مدیر تئاتر شهر، در پاســخ به این پرسش می گوید که 
بــرای تغییر جدول برنامه های این مجموعه قدرت مانور زیادی ندارد، اما تلاشــش 
را به کار می گیرد که تا حد ممکن با گروه های نمایشــی همکاری کند تا کمتر دچار 

زیان شوند.
او توضیح می دهد: متأسفانه برای تغییر جدول اجراها قدرت مانور زیادی نداریم؛ 
زیرا در صورت تغییرات زیاد، گروه هایی که اجراهای شــان در ماه پایانی ســال روی 
صحنه می رود، دچار مشــکل خواهند شد. از سوی دیگر مجموعه تئاتر شهر میزبان 
جشنواره های نمایش عروسکی، صاحبدلان و فجر هم خواهد بود که همین موضوع 

هم اجازه نمی دهد جدول اجراها را دستخوش تغییراتی جدی کنیم.
طاهری اضافه می کند: نظر شخصی من این است که از اجرای هر گروه نمایشی 

دو، سه روزی کم شود تا گروه ها کمتر متضرر شوند.
او خاطرنشان می کند: مســئله فقط جدول نیست. موضوع اینجاست که اغلب 
بازیگران به جز تئاتری ها در پروژه های ســینمایی و ســریال های تلویزیونی یا شبکه 
نمایش خانگی هم فعالیت می کنند و برای تغییر جدول، باید برنامه بازیگران هر یک 
از اجراها را در نظر داشته باشیم. به عنوان نمونه بعد از اجرای نمایش «پدر» در تالار 
اصلی تئاتر شهر، نمایش «گالیله» با بازی فرهاد آییش در این تالار نوبت اجرا دارد. 
آقای آییش بعد از اجرای این نمایش برای حضور در پروژه ای تصویری متعهد شده 
اســت؛ بنابراین اگر برنامه را خیلی جابه جا کنیم، ایشان به تعهد خود نمی رسد. این 

یک نمونه مثال است و نشان می دهد دست  ما برای تغییرات زیاد، باز نیست.
ایــن مدیر هنری تأکید می کند که تا یکــی، دو روز آینده به راهکاری اجرائی برای 
حل این مشکل خواهند رسید.  او همچنین درباره ازسرگیری اجراهای مجموعه تئاتر 

شــهر که همچنان تعطیل هســتند، توضیح می دهد: فعلا چیزی اعلام نشده، ولی 
حدس مان این است که از اوایل هفته آتی اجراها آغاز شود، مگر اینکه شرایط خاصی 
رخ بدهد و ناچار شــویم برای رعایت حال تماشــاگران و گروه های نمایشی، دوباره 

اجراها را تعطیل کنیم.
طاهری با اشــاره به اینکه مهم ترین نکته تأمین امنیت تماشــاگران است، تأکید 
می کند: همه تلاش ما این است که تماشاگران در آرامش به تماشای تئاتر بنشینند، 
اما در چند روز اخیر این شــرایط فراهم نبود؛ بنابراین اگر اجرای نمایش ها ادامه پیدا 
می کرد، تماشــاگر نمی توانست با فراغ بال نظاره گر آثار نمایشی باشد. از طرف دیگر 
گروه های نمایشی هم به دلیل شــرایط خاص اینترنت، امکان اطلاع رسانی و تبلیغ 
آثار خود را نداشتند؛ بنابراین بهترین کار این بود که برای حفظ آرامش تماشاگران و 
ایجاد شرایط مناسب برای اطلاع رسانی و تبلیغ گروه های نمایشی، چند روزی اجراها 
را تعطیل کنیم تا وضعیت بهتری ایجاد شــود. تعطیلی تئاتر شهر تنها به این دلیل 

بوده و معنای دیگری ندارد.

نگاهی به برنامه های متمرکز بر روند ساخت آثار نمایشی
تورقی دوباره

دلیل تعطیلی تئاتر شهر 
چه بود؟


